
       

 

Utlåtande 2008:138 RI+III (Dnr 315-1428/2008) 

 

 

Särskild anläggningstaxa för Stockholm Vatten AB 
Hemställan från Stockholm Vatten AB 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 

Förändringar i ”Taxa 2008” avseende särtaxa för avgifter enligt bilaga 2 

godkänns. 

 

 

 

Föredragande borgarråden Sten Nordin och Ulla Hamilton anför följande. 

 

Ärendet 

 

Styrelsen för Stockholm Vatten AB tillstyrkte vid sitt sammanträde den 13 

mars 2008 ett förslag om att införa en särskild anläggningstaxa avseende an-

slutningsavgifter för större exploateringsprojekt.  

Särtaxan avses att redovisningsmässigt hanteras i enlighet med de principer 

för redovisning av anläggningsavgifter som tillämpas från och med 2005 inne-

bärande att 25 procent av fakturerat belopp intäktsredovisas aktuellt år och 

resterande del, 75 procent av fakturerat belopp, periodiseras över 40 år. 

Avgiften för exploateringsanslutningar bedöms uppgå till 200 mnkr per år 

vilket ger 50 mnkr i intäkt per år enligt ovanstående redovisningsprincip. Till 

detta kommer den periodiserade intäkten från och med 2010. 

Vidare uppdrogs åt bolaget att utarbeta ett förslag till förändringar i VA-

taxan för 2008 för att i nästa steg hemställa hos kommunfullmäktige att god-

känna förändringarna i VA-taxan. Styrelsen för Stockholm Vatten godkände 

vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 den nya taxan för 2008. 



 

Stockholm Vatten AB har därför hemställt hos kommunfullmäktige att god-

känna förändringar i ”Taxa 2008” avseende särtaxa för avgifter i enlighet med 

i ärendet redovisat förslag. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och Stockholms Stadshus 

AB. 

Stadsledningskontoret och koncernstyrelsen för Stockholms Stadshus AB 

anser samfällt att de faktiska kostnaderna vid större exploateringar ska belasta 

markexploatören och delar således Stockholm Vattens syn på att införa en 

särskild anslutningsavgift vid större exploateringsprojekt, förutsatt att detta 

sker efter de principer som Vattentjänstlagen anger och att kostnaderna inte 

överstiger bolagets självkostnad. Vidare noterar koncernledningen att särtaxan 

inte gäller för enskilda hushåll/villor som redan i dagsläget innebär att de fak-

tiska kostnaderna belastar den enskilde. 

 

Våra synpunkter 

 

Stockholm växer, vilket ställer krav på en exploaterings- och planprocess som 

är både så smidig och kostnadseffektiv som möjligt. I och med att många ex-

ploateringar görs på redan exploaterad mark, som inte sällan är förorenad eller 

på annat vis kräver någon form av saneringsåtgärder, är det ofta svårt för sta-

den att undvika ekonomiska underskott i projekten. Oftast anses dock den 

sammanvägda samhällsnyttan av att projekten kommer till stånd väga tyngre 

än den ekonomiska kalkylen. Det är emellertid en utveckling som är problema-

tisk på sikt. Åtgärder för att åstadkomma en rimlig kostnadsfördelning vid i 

synnerhet större exploateringsprojekt är därför påkallade. Denna förändring i 

Stockholm Vatten AB:s taxa är därför välkommen. 

Så som taxan för närvarande är utformad innebär det att exploateringspro-

jekt inte beläggs med full kostnadstäckning för Stockholm Vatten AB:s an-

läggningskostnader. Den föreslagna taxemodellen innebär att det blir en tydlig 

kostnadsfördelning mellan Stockholm Vatten AB:s olika kundgrupper. Rätt 

kostnad hamnar på rätt kundkategori.   

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Taxa 2008 

 



 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådens förslag. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Roger Mogert (s) och Ann-

Margarethe Livh (v) enligt följande. 

 

I en annonsbilaga som bekostats av Stockholm Vatten och nyligen distribuerats via 

dagstidningarna skryter borgarrådet (m) Ulla Hamilton över den höga kvalitén på vårt 

dricksvatten och rening av avloppsvatten. ”Rent vatten mitt bland miljoner människor 

är ingen självklarhet. Det kräver ansvar och respekt för naturen” framhåller borgarrå-

det. I december 2006 genomdrev den moderatledda majoriteten nya direktiv för verk-

samheten i Stockholm Vatten AB. I direktiven framhålls att bolaget ska inrikta arbetet 

på att genomföra taxesänkningar. Sedan dess har investeringarna i ledningsnätet dra-

gits ner med mer än 100 miljoner kronor, delar av verksamheten har sålts av, utveck-

ling och forskning har i stort sett upphört och angelägen information till allmänheten 

och skolorna har minskat kraftigt. Nu, ett och ett halvt år efter ovan nämnda budgetdi-

rektiv, föreslås en taxehöjning. Det är ett misslyckande. Stockholm Vattens kunder har 

fått sämre verksamhet till ett högre pris. 

I enlighet med lagstiftningen låter man nu nya exploateringar bära sina egna kost-

nader. Därmed undviker man att taxekollektivet som helhet får ”subventionera” explo-

ateringar. Genom att denna ”subventionering” upphör kunde man tänka att ett utrym-

me borde skapas för sänkning av taxan i övrigt. Någon sänkning för övriga kunder är 

det dock inte tal om. 

Följden av målet om en taxesänkning blir således en taxehöjning (om än ”i smyg”), 

samtidigt som VA- kollektivet och stockholmarna drabbas av de negativa effekterna 

av de besparingar som genomförts. Detta är beklagligt. 

Man kan ha olika uppfattningar om den politiska inriktningen inom olika politik-

områden. Borgerligheten har deklarerat sin syn på inriktningen för Stockholm Vatten 

AB. Vi tror på en annan inriktning. Det som dock är särskilt oroande är att den borger-

liga inriktningen inte ens tycks gå ihop. Något som enligt oss ger verksamheten dubbla 

bekymmer: både en felaktig inriktning, och en felaktig inriktning som dessutom inte 

fungerar. 

 



 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår 

kommunfullmäktige besluta följande 

Förändringar i ”Taxa 2008” avseende särtaxa för avgifter enligt bilaga 2 

godkänns. 

 

 

Stockholm den 27 augusti 2008  

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

Ulla Hamilton 

Anette Otteborn 

 

Särskilt uttalande gjordes av Tomas Rudin, Malte Sigemalm och Mirja Räihä 

Järvinen (alla s) och Ann-Margarethe Livh (v) med hänvisning till det särskil-

da uttalandet av (s) och (v) i borgarrådsberedningen. 

 



 

 

ÄRENDET 

 

Styrelsen för Stockholm Vatten AB tillstyrkte vid sitt sammanträde den 13 

mars 2008 ett förslag om att införa en särskild anläggningstaxa avseende an-

slutningsavgifter för större exploateringsprojekt.  

Särtaxan avses att redovisningsmässigt hanteras i enlighet med de principer 

för redovisning av anläggningsavgifter som tillämpas från och med 2005 inne-

bärande att 25 procent av fakturerat belopp intäktsredovisas aktuellt år och 

resterande del, 75 procent av fakturerat belopp, periodiseras över 40 år. 

Avgiften för exploateringsanslutningar bedöms uppgå till 200 mnkr per år 

vilket ger 50 mnkr i intäkt per år enligt ovanstående redovisningsprincip. Till 

detta kommer den periodiserade intäkten från och med 2010. 

Vidare uppdrogs åt bolaget att utarbeta ett förslag till förändringar i VA-

taxan för 2008 för att i nästa steg hemställa hos kommunfullmäktige att god-

känna förändringarna i VA-taxan. Styrelsen för Stockholm Vatten godkände 

vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 den nya taxan för 2008. 

 

Stockholm Vatten VA AB 

 

Styrelsen för Stockholm Vatten VA AB beslutade vid sitt sammanträde den 

12 juni 2008 att hemställa hos kommunfullmäktige att godkänna förändringar i 

”Taxa 2008” avseende särtaxa för avgifter i enlighet med i ärendet redovisat 

förslag. 

 

Stockholm Vatten VA AB:s bolagslednings beslutsförslag daterat den 3 juni 

2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Styrelsen tillstyrkte förslag om att införa en särskild anläggningstaxa den 13 mars 

2008 och gav bolaget i uppdrag att utarbeta förslag till erforderlig ändring i VA-taxan 

som efter beslut i Stockholm Vatten VA AB:s styrelse därefter kan bli föremål för 

hemställan hos Kommunfullmäktige. Föreslagna förändringar återfinns under punkter-

na 1, 4, 5 och 8 och är markerade med ett streck i kanten. 

 

BEREDNING 

 

Ärendet har beretts av stadsledningskontoret och Stockholms Stadshus AB. 



 

 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 16 juni 2008 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret och koncernledningen anser, liksom Stockholm Vatten AB, att 

de faktiska kostnaderna vid större exploateringar skall belasta markexploatören. Stads-

ledningskontoret och koncernledningen delar sålunda Stockholm Vattens syn på att 

införa en särskild anslutningsavgift vid större exploateringsprojekt, förutsatt att detta 

sker efter de principer som Vattentjänstlagen anger och att kostnaderna inte överstiger 

bolagets självkostnad. Vidare noterar koncernledningen att särtaxan inte gäller för 

enskilda hushåll/villor som redan i dagsläget innebär att de faktiska kostnaderna belas-

tar den enskilde. 

 

Stockholms Stadshus AB 

 

Koncernstyrelsen för Stockholms Stadshus AB beslutade vid sitt samman-

träde den 16 juni 2008 att föreslå kommunfullmäktige besluta att godkänna 

förändringar i ”Taxa 2008” avseende särtaxa. 

 

Särskilt uttalande gjordes av vice ordföranden Carin Jämtin m.fl. (s), bilaga 1. 

 

Stockolms Stadshus AB:s koncernlednings tjänsteutlåtande daterat den 16 

juni 2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret och koncernledningen anser, liksom Stockholm Vatten AB, att 

de faktiska kostnaderna vid större exploateringar skall belasta markexploatören. Stads-

ledningskontoret och koncernledningen delar sålunda Stockholm Vattens syn på att 

införa en särskild anslutningsavgift vid större exploateringsprojekt, förutsatt att detta 

sker efter de principer som Vattentjänstlagen anger och att kostnaderna inte överstiger 

bolagets självkostnad. Vidare noterar koncernledningen att särtaxan inte gäller för 

enskilda hushåll/villor som redan i dagsläget innebär att de faktiska kostnaderna belas-

tar den enskilde. 



 

 

Bilaga 1 

RESERVATIONER M.M. 

 

Stockholms Stadshus AB 

 

Särskilt uttalande gjordes av vice ordföranden Carin Jämtin m.fl. (s) enligt 

följande 

 

I en annonsbilaga som bekostats av Stockholm Vatten och nyligen distribuerats via 

dagstidningarna skryter borgarrådet (m) Ulla Hamilton över den höga kvalitén på vårt 

dricksvatten och rening av avloppsvatten. ”Rent vatten mitt bland miljoner människor 

är ingen självklarhet. Det kräver ansvar och respekt för naturen” framhåller borgarrå-

det. I december 2006 genomdrev den moderatledda majoriteten nya direktiv för verk-

samheten i Stockholm Vatten AB. I direktiven framhålls att bolaget ska inrikta arbetet 

på att genomföra taxesänkningar. Sedan dess har investeringarna i ledningsnätet dra-

gits ner med mer än 100 miljoner kronor, delar av verksamheten har sålts av, utveck-

ling och forskning har i stort sett upphört och angelägen information till allmänheten 

och skolorna har minskat kraftigt. Nu, ett och ett halvt år efter ovan nämnda budgetdi-

rektiv, föreslås en taxehöjning. Det är ett misslyckande. Stockholm Vattens kunder har 

fått sämre verksamhet till ett högre pris. 

I enlighet med lagstiftningen låter man nu nya exploateringar bära sina egna kost-

nader. Därmed undviker man att taxekollektivet som helhet får ”subventionera” explo-

ateringar. Genom att denna ”subventionering” upphör kunde man tänka att ett utrym-

me borde skapas för sänkning av taxan i övrigt. Någon sänkning för övriga kunder är 

det dock inte tal om. 

Följden av målet om en taxesänkning blir således en taxehöjning (om än ”i smyg”), 

samtidigt som VA- kollektivet och stockholmarna drabbas av de negativa effekterna 

av de besparingar som genomförts. Detta är beklagligt. 

Man kan ha olika uppfattningar om den politiska inriktningen inom olika politik-

områden. Borgerligheten har deklarerat sin syn på inriktningen för Stockholm Vatten 

AB. Vi tror på en annan inriktning. Det som dock är särskilt oroande är att den borger-

liga inriktningen inte ens tycks gå ihop. Något som enligt oss ger verksamheten dubbla 

bekymmer: både en felaktig inriktning, och en felaktig inriktning som dessutom inte 

fungerar. 

 


